
 
رو بــه رو
مجید  قناد:

وضعیت هنر اصلا 
خوب نیست

مجری و کارگردان برنامه های کودک ونوجوان 
نامساعـد  شرایط  خصــوص  در  نکاتی  به 
تئاتر کودک ونوجوان و کم شدن آثار جذاب 
برای این قشر حساس اشاره کرد که در ادامه 
می خوانید. مجید قناد، در پاسخ به این سوال 
که تئاتر کودک در دوران کرونا چه وضعیتی 
دارد و چه اقداماتی برای حفظ آن در شرایط 
حاضر صورت گرفته است؟ گفت: در شرایط 
حاضر وضعیت هنر متاسفانه اصلا خوب نیست 
و اگر با دست اندرکاران تئاتر به خصوص تئاتر 
کودک صحبت کنید متوجه می شوید این عزیزان 
حداقل در سال دوبار کاری را اجرا می کردند 
و از لحاظ مالی و کاری به نقطه قابل توجهی 
می رسیدند و هم اینکه سعی می کردند محتوای 
قابل توجهی را برای بالابردن سطح فرهنگ 
کودکان و نوجوانان به انضمام خانواده ها به وجود 
بیاورند. او افزود: نزدیک به دو سال است که یکی 
از قشرهایی که واقعا به آنها سخت گذشته است 
عزیزان و دست اندرکاران تئاتری هستند چراکه 
نمی توانند اجرایی داشته باشند به این دلیل که 
به مردم این اجازه را نمی دهند در این بحبوحه 
بیماری به سالن ها بیایند و دورهم جمع شوند تا 
تماشاگر نمایش هایشان باشند و علاوه بر آن هیچ 
جایگاه خاصی را برای آن نگذاشته اند. ای کاش 
حداقل یک ارتباطی توسط سایت یا رسانه صورت 
می گرفت تا به نوعی این افراد می توانستند تامین 
شوند و هم  بتوانند فعالیت هایی داشته باشند و 
تهیه و تولید کنند و از طریق برنامه های مجازی 
یا رسانه ها به نوعی فعالیت شان از سر گرفته شود. 
اگر این امکان به وجود بیاید که مسئولان راهگشا 
و هدایت کننده با تمهیداتی که به کار می گیرند 
بتوانند یک روز را در این شرایط وخیم کرونایی 
در رسانه ها و برنامه های مجازی به تئاتر کودک 
اختصاص دهند؛ بسیار عالی خواهد شد. این 
مجری و کارگردان کودک ونوجوان درباره اینکه 
چرا از آثار نمایش کودک در دوران کرونا استقبال 
نمی شود، افزود: دلیل چنین چیزی کاملا روشن 
و مبرهن است کودکان در این امور تصمیم گیرنده 
نیستند و پدرومادر برای آن تصمیم می گیرد و 
آنها اینگونه فکر می کنند که اگر در این شرایط 
کنونی فرزندانشان را خارج از خانه نبرند بهتر 
است. به هرحال اگر کودک را به حال خود رها 
کرد با کمال میل به سوی تئاتر خواهد رفت اما 
حق انتخاب ندارد. باید راهی را یافت که کودکان 
بتوانند از این بستر خوب استفاده کنند و هم 
افرادی که تحصیلکرده این رشته هستند از 
همه نظر کار خود را خوب به سرانجام برسانند. 
اگر مسئولان در شبکه های سیما از یک ساعت 
مشخص برای کودکان فیلم تئاتر پخش کنند 
به نوعی از به رشد و سواد آنها نیز کمک زیادی 
شده است و از نظر مالی هم فشار زیادی بر دوش 

آنها نیست.
 نیاز کودک به خوراک فرهنگی 

مجید قناد درباره اینــکه آیا تئاتر کودک 
می تواند با توجه به اینکه رسانه های سرگرمی ساز 
در حوزه فیلم، انیمیشن و حتی بازی های 
کامپیوتری به رشد رسیده اند حرفی برای 
گفتن داشته باشد یا برای رقابت با این رسانه ها 
برنامه ریزی شده یا خیر؟ خاطرنشان کرد: تئاتر 
نامش مشخص است یعنی حضوری و چشم در 
چشم مخاطب یعنی کودکی که تماشاگر آن 
نمایش است باید کاملا آن را لمس و احساس 
کند. درحقیقت تئاتر مانند فیلم دیدن نیست و 
دنیای دیگری دارد به طوری که می تواند بیشتر 
کودک ونوجوان را آگاه کند من گمان می کنم 
حتی می شود کودکان از طریق بزرگ ترها آموزش 
ببینند اما بازهم این کافی نیست. این مجری 
کودک در این باره که چقدر می توان برای گروه 
کودک ونوجوان به سراغ تئاتر سنتی و آوینی 
رفت و چقدر در شناخت انواع نمایش ایرانی 
موثرند؛ خاطرنشان کرد: اصل قضیه فعلا به 
حضور کودکان برمی گردد و مسئولان امر باید به 
این قضیه بپردازند و با افرادی که در تئاتر مشغول 
هستند این مشکل را حل کنند بعداز آن می توان 
در این مورد هم فکر کرد. در پایان می خواهم 
بگویم که کودکان نیاز به خوراک فرهنگی دارند 
و از این جهت نباید آنها را به حال خود رها کرد 
چراکه در آینده تک تک آنها جایگاه خاص خود را 

دارند و آینده ساز هستند.

خبــر 
 مسابقه »کهکشان« 
بدون ارشا اقدسی

مسابقه »کهکشان« از اواخر مهرماه روی آنتن 
می رود. در این مسابقه برای اولین بار مخاطبان 
تلویزیون می توانند چالش های درون مسابقه را از 
طریق تکنولوژی های واقعیت افزوده AR و واقعیت 
مجازی VR همزمان با پخش برنامه از تلویزیون 
در منازل خود تجربه کنند. قرار بود مسابقه بزرگ 
کهکشان با اجرای هنرمند فقید ارشا اقدسی ضبط 
شود که بعداز فوت ناگهانی و تلخ او ضبط این 
برنامه به تاخیر افتاد و تیم تولید »کهکشان« با 
انتخاب مجری دیگر ضبط این برنامه را آغاز کردند. 
خانواده هایی که آماده به چالش کشیدن خود 
در مواجهه با چالش های فیزیکی و معمایی این 
مسابقه هستند باید تمایل خود برای شرکت در این 
مسابقه را از طریق شماره تماس ۰۹۱۰۸۹۹۴۱۲۸ 
در پیام رسان واتساپ اعلام نمایند تا هماهنگی های 
بعدی برای حضور آنها صورت گیرد. »کهکشان« در 
گروه اجتماعی شبکه پنج سیما تولید شده است. 
مجری طرح: مرکز نوآوری رسانا؛ تهیه کننده: کمیل 

سوهانی و... در این مسابقه ایفای نقش می کنند.

مسعود خیام، نویسنده و پژوهشگر از ابتلای 
خود و همسرش پری یوش گنجی، هنرمند 
نقاش به کرونا خبر داد. خیام گفت: چندوقت 
پیش فوتبالیستی گفته بود نویسنده ها بیکار 
هستند و من برای این که نشان دهم، بیکار 
نیستیم، چندتا کار در ادارات دولتی داشتم. 
هفته پیش رفتم به کارها برسم و نمی دانم از 
کدامیک از ادارات کرونا را برداشته و به خانه 
آوردم. هم خودم کرونا گرفتم و هم به خانمم 
دادم تا هر دو باهم شریک شویم. او افزود: من و 
همسرم هر ۲دُز واکسن را زده بودیم؛ نمی دانم 
باید نمی گرفتیم و یا همین طوری می گرفتیم. 
اما حالا زیر معالجه هستیم. مسعود خیام، 
نویسنده، مترجم و پژوهشگر ادبی، زاده ۱۷ 

اردیبهشت سال ۱۳۲۶ در تهران است.

ابتلای »مسعود خیام« 
به کرونا

مژده لواسانی از جمعه ۱۶ مهرماه با برنامه 
»بسته پیشنهادی« به شبکه۲ بازمی گردد. 
مژده لواسانی که چند سالی است برنامه 
مستمری در تلویزیون نداشته است با اجرای 
برنامه شبانه »بسته پیشنهادی« به آنتن شبکه 
دو سیما بازمی گردد. »بسته پیشنهادی« 
به تهیه کنندگی الهه بهبودی از پیشنهادات 
برای ایجاد یک حال خوب در مخاطبان است 
که از جمعه ۱۶ مهرماه روی آنتن می رود 
و هر برنامه از چندین آیتم و بخش تشکیل 
شده است. این برنامه قرار است جمعه شب ها 
ساعت ۲۱ روی آنتن شبکه دو سیما برود. 
مژده لواسانی مجری این برنامه در بخش های 
مختلفی با هنرمندان اما از زاویه های متفاوتی 
گفت وگو می کند و متناسب با سوژه برنامه از 
مختصات آدم های خوب، همسایه، شهروند، 
خاطرات و حتی انتخاب های خوب سخن 
گفته می شود و به این ترتیب مهمانان و 
چهره هایی از حوزه های مختلف در برنامه 
حضور پیدا می کنند تا به ایجاد این حال خوب 

کمک کنند.

محمد ولی زادگان  به جمع بازیگران فیلم 
سینمایی »پیرپسر« به نویسندگی و کارگردانی 
اکتای براهنی پیوست. محمد ولی زادگان 
که تاکنون تجربه ی بازیگری در مدیوم های 
مختلف تئاتر، سینما و تلویزیون را داشته است، 
در جدیدترین فعــالیت خود به عنوان بازیگر 
در فیلم سینمایی »پیرپسـر« با چالش عمیق 
و متفاوتی نسبت به کارنامه  خود در بازیگری 
روبه رو خواهد شد. این فیلم سینمایی ماه 
گذشته به تهیه کنندگی بابک حمیدیان و 
سرمایه گذاری ارسلان براهنی کلید خورد و 
فیلمبرداری آن همچنان ادامه دارد. »پیرپسر« 
دومین فیلم سینمایی اکتای براهنی در مقام 
کارگردان است و بازیگرانی چون حامد بهداد، 
لیلا حاتمی و حسن پورشیرازی تاکنون جلوی 
دوربین این فیلم سینمایی قرار گرفته اند. قابل 
ذکر است که اولین نمایش این فیلم سینمایی 

در چهلمین جشنواره فیلم فجر خواهد بود.

»مژده لواسانی« به 
شبکه۲ بازمی گردد

 محمد ولی زادگان 
در »پیرپسر« 

تئــاتر
علی  فتحعلی:

  نیاز مردم به شادی را 
با تئاتر تامین کنیم

پیشکسوت عرصه نمایش های ایرانی با اشاره به اجرای نمایش 
»مبارک در ژاپن« در جشنواره نمایش های  آئینی و سنتی خواستار 
توجه بیشتر مسئولان به این حوزه از تئاتر شد. علی فتحعلی گفت: 
قصد دارم نمایش »مبارک در ژاپن« را به یاد استاد سعدی افشار در 
این دوره از جشنواره نمایش های آئینی و سنتی اجرا کنم. در این 
اثر، ما سعی کردیم برای گروه بازی از پیشکسوتان تئاتر سنتی و 
شادی آور استفاده کنیم. وی شیوع بیماری کرونا را عامل مهمی 
در مشکلات کنونی عرصه تئاتر خواند و بیان کرد: کرونا به تئاتر و 
بدنه این مسیر آسیب رسانده است، طبیعی است که ما نیز در این 
عرصه مستثنی نیستیم تا جایی که موج پنجم کرونا باعث شد برای 
حفظ جان همکاران، تمرین های نمایش را شروع نکرده به پایان 
ببریم. به دلیل شیوع موج جدید کرونا، نمایش »حیاط خانه حشمت 
خانم« به کارگردانی عظیم موسوی که یک کار ایرانی زیبا بود و 
من به عنوان بازیگر در آن حضور داشتم بعد از ۱۰ اجرا در سالن 
سنگلج تعطیل شد. این هنرمند تصریح کرد: با توجه به اینکه سال ها 
پیش این نمایش اجرا شده بود، برای بازنویسی و به روزرسانی آن 
با کمک آقای فتحعلی بیگی، کار را بازنویسی کرده بودیم. فتحعلی 
درباره نحوه آشنایی با عرصه تئاتر سنتی، گفت: سابقه من به دوران 
دبیرستان و علاقه ام به بازیگری و خوانندگی بازمی گردد که به دوران 
سربازی نیز تسری پیدا کرد. در آن دوران ما در جبهه برای سربازان 
نمایش کمدی اجرا می کردیم. ادامه این مسیر باعث شد که از سال 
۱۳۶۵ با گروه سعدی افشار کار را دنبال کنم و پس از آن شادروان 
سعید نورالهی مرا با استاد هادی اسلامی آشنا کرد و من در گروه 
وی فعالیت کردم و سال ها در لاله زار به اجرای برنامه می پرداختم. 
یادم می آید در یک اجرا کار کمدی تک نفره انجام دادم که در آن 
زمان سعدی افشار به من پیشنهاد کار داد و من با اشتیاق وارد گروه 

وی شدم.
 نمایش سنتی، فرصتی گرانبهاست

وی افزود: در این مسیر اساتیدی چون داود فتحعلی بیگی بسیار 
زحمت کشیده اند و در بخش های مختلف تئاتر آئینی و سنتی چون 
تعزیه، تخت حوضی و… بسیار تلاش کردند تا این عرصه را زنده نگاه 
دارند که جای تشکر و تقدیر دارد. این هنرمند جشنواره نمایش های 
آئینی و سنتی را یک فرصت گران بها خواند و ادامه داد: به طورحتم 
جشنواره نمایش آئینی و سنتی، فرصتی گرانبهاست تا هر کسی در 
هر جایگاه و مقامی، بتواند سهم خود را برای حفظ و پاسداشت این 
سرمایه فاخر ادا کند زیرا نمایش سنتی برای هر کشوری ارزشمند 
است و فضایی برای آشنایی با روحیات مردم و فرهنگ آن کشور 
به شمار می رود. فتحعلی خواستار توجه بیشتر به عرصه نمایش 
آئینی و سنتی شد و گفت: امیدوارم حداقل این جشنواره سالی 
یکبار برگزار شود زیرا این عرصه نیازمند چنین توجهی است. همه 
ما می دانیم که چه کسانی مدام برای اجرای این جشنواره ها زحمت 
می کشند و شبانه روزی تلاش و عشق صرف می کنند بنابراین 
امیدوارم که با این تلاش ها، صحنه های تئاتر ایران عزیز، هر روز 
روشن و روشن تر شود. وی نمایش آئینی و سنتی را حوزه ای مظلوم 
خواند و اظهارکرد: ما در این عرصه به زیرساخت های مناسب نیاز 
داریم اما متاسفانه آنچه که داریم بسیار اندک است و این عرصه 
بسیار مظلوم واقع شده است در حالی که اینگونه نمایش ها برای یک 
جامعه ضروری هستند و امکان تغییر دیدگاه مردم را دارند و می تواند 
مخاطب جذب کنند. امیدوارم که روزی مسئولان، دست این نوع 
نمایش ها و جشنواره ها را بگیرند زیرا برای روحیه مردم نیاز است و 
مردم ما امروز به شادی نیاز دارند. فتحعلی در پایان صحبت هایش 
متذکر شد: با حضور پیشکسوتان و کسانی که به این سنت و آیین 
آشنا هستند، می توان شرایط غمگین جامعه را تغییر داد و با 
خنداندن مردم، این نیاز را برطرف کرد. به نظر من تئاتر به خصوص 

بخش سنتی و آئینی، چیزی جز عشق و علاقه نیست.

سینمــا
جواد  مزدآبادی:

»کله پوک« فیلم من نیست
کارگردان سینما بیان کرد: »کله پوک« فیلم من نیست و تنها برای 
اینکه بتواند اکران شود نام من روی این فیلم آمد. جواد مزدآبادی گفت: 
این فیلم را من نساخته ام اما چندی پیش آقای سیدمحمد قاضی که 
تهیه کننده این فیلم و از دوستان من است گفت پای این فیلم بایست 
تا نام تو را به عنوان کارگردان بزنیم و فیلم بتواند به نمایش عمومی 
دربیاید، چون فیلم به دلیل مشکلاتی که داشت امکان اکران نداشت من 
هم به دلیل رفاقتی که با این دوستان داشتم حاضر شدم نامم پای این 
فیلم باشد. مزدآبادی بیان کرد: من خواستم به دوستانم کمک کنم تا 
»کله پوک« بتواند به نمایش عمومی دربیاید این در حالی است که اساسا 
این فیلم هیچ قرابتی به لحاظ ساختار و محتوا با سینمای من ندارد. در 
حال حاضر هم نمی دانم کارگردان این فیلم چه کسی است. این کارگردان 
در بخش دیگر از صحبت هایش با بیان اینکه در این مدت ۲ فیلم کوتاه 
ساخته است، اظهارکرد: در دوران کرونایی دو فیلم کوتاه ساختم که 
یکی با نام »قاتلین عزرائیل« به موضوع کرونا می پردازد و دیگری فیلمی 
سکانس- پلان با نام »موازی تا بی نهایت« است که چهار دوره زمانی را 
روایت می کند و فیلمی تجربه گراست. وی در پایان توضیح داد: این روزها 
مشغول نگارش فیلمنامه »سگمار« هستم که به زودی برایش درخواست 
پروانه ساخت می دهم و در صورت فراهم شدن شرایط آن را جلوی دوربین 

می برم. »سگمار« فیلمی در حوزه اجتماعی و درباره یک جنایت است.
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وزیر فرهـنگ و ارشاد اسلامـــی به همــراه 
محمد خزاعــی رئـــیس سازمــان سینمایی از 
موزه سینما و فیلمخانه ملی ایران بازدید کردند. 
محمدمهدی اسماعیلی وزیر فرهنگ و ارشاد 
اسلامی به همراه محمد خزاعی رئیس سازمان 
سینمایی، سیدمحمود اسلامی معاون توسعه 
مدیریت و منابع وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، 
سیدمجید پوراحمدی مشاور وزیر و مدیرعامل 
صندوق اعتباری هنر از موزه سینمای ایران و 
فیلمخانه ملی ایران بازدید کردند. در این دیدار 
محمدمهدی اسماعیلی پس از بازدید از موزه 
سینما گفت: سینمای ایران بخشی از هویت 
ملی ماست و خاطرات مشترک زیادی با سینما 
و تلویزیون داریم، به همین دلیل در ابتدای 
کار باید مروری بر آنچه داشته ایم، می کردیم. 
وی با بیان اینکه موزه سینما بخشی از تاریخ 
سینمای ایران است، ادامه داد: برای ما که 
می خواهیم فعالیت های توسعه ای در سینمای 
ایران انجام دهیم، شناخت عمیق تری لازم 
بود به همین دلیل در اولین روز کاری رئیس 
سازمان سینمایی از این ۲ مجموعه تاریخی- 
موزه سینما و فیلمخانه ملی- بازدید کردیم. 
اسماعیلی موزه سینما را مجموعه افتخارآمیزی 
دانست و اظهارکرد: می توانیم بخش های دیگری 
را در آن ایجاد، تکمیل و مورد بهره برداری قرار 
دهیم. بیش از یک سده ای که از ورود سینما 
به ایران می گذرد، به ویژه دوره ۷۰ سال اخیر 
بخشی از حافظه تاریخی ما مجموعه هایی است 
که امروز در موزه سینما وجود دارد و یا باید به 

این مکان منتقل شود. وزیر فرهنگ و ارشاد 
اسلامی با بیان اینکه بیشتر متوجه حساسیت 
و مخاطره آمیز بودن کار شده است، گفت: اگر 
در حفظ این گنجینه و تکمیل آن دقت نکنیم 
ممکن است آسیبی وارد شود که بعدها تاسف 
بخوریم. بازدید از این مجموعه شوق ما را بیشتر 
کرد تا آن را بهتر مورد بهره برداری قرار دهیم. وی 
یادآور شد: موزه سینما باید شناسنامه و گنجینه 
تاریخ سینمای کشور باشد. زنده نگه داشتن و 
توجه به میراث ارجمند سینما و دستاوردهای 
ماندگار آن مستلزم شناخت و شناساندن این 
میراث گرانقدر به اعضای جامعه، به خصوص نسل 
جوان و نوجوان کشور است، این جایگاه به مثابه 
پل ارتباطی جامعه با سینماگران و هنرمندان 
به شمار می آید و باید از این جایگاه برای معرفی 
ظرفیت ها و زیبایی های سینما به جامعه و حتی 
اقشار و گروه های غیر سینمایی بیشترین بهره 
را برد. باید از همه ظرفیت های موزه در راستای 
رشد و بالندگی و اعتلای سینما استفاده کنیم. 
اسماعیلی درباره گفت وگوهای تاریخ شفاهی 
موزه سینما افزود: سابقه کار در حوزه اسنادی 
دارم، مدتی معاون مرکز اسناد تاریخی بودم و 
بخشی از کارمان تاریخ شفاهی بوده است؛ ضبط و 
حفظ خاطرات کسانی که در حوزه انقلاب اسلامی 
نقش آفرین بودند. در حوزه سینما هم نیازمند 
تاریخ شفاهی هنرمندان هستیم که خوشبختانه 
در موزه سینما این کار شروع شده است. وزیر 
فرهنگ و ارشاد اسلامی ادامه داد: هر جایی که 
بتوانیم نگاه ها و خاطرات پیشکسوتان سینما 

را ضبط و حفظ کنیم اتفاقات خوبی به همراه 
خواهد داشت و گنجینه قابل استفاده ای خواهد 
بود. اسماعیلی درباره مهمترین اولویت خود در 
سینما نیز گفت: آقای خزاعی از دوستان قدیم من 
بودند که این مسئولیت را به او واگذار کردیم زیرا 
هم اهالی سینما نسبت به ایشان نگاه مثبتی دارند 
و هم خود او شناخت خوبی نسبت به سینما دارد. 
برنامه ای ارائه دادند و ما باهم به تفاهم رسیدیم 
به عنوان برنامه تحولی در سینمای ایران باشد تا 
براساس این برنامه بتوانیم از همه ظرفیت های 
اهالی هنر در سطح کشور در حوزه های مختلف 
سینما بهره مند شویم. وی همچنین تاکید کرد: 
باید عقب افتادگی هایمان در تولید آثار فاخر 
سینمایی را با حمایت و پشتیبانی جدی مجموعه 
دولت و شخص آقای رئیس جمهور جبران کنیم. 
پس از بازدید محمدمهدی اسماعیلی و محمد 
خزاعی از بخش های مختلف موزه سینمای 
ایران، فیلمخانه ملی ایران و بخش های نیمه 
تمام آن، وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی اظهار 
امیدواری کرد که با اختصاص اعتبار لازم علاوه 
بر اتمام بخش های باقیمانده، تجهیزات مورد نیاز 
تامین شده و از گنجینه سینمای ایران به شیوه 
استاندارد محافظت شود. سیدمحمود اسلامی 
معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامی، سیدمجید پوراحمدی مدیرعامل 
صندوق اعتباری هنر، مهران عباسی مدیرعامل 
موزه سینما، لادن طاهری رئیس فیلمخانه ملی 
ایران و مدیران موزه سینما از دیگر حاضران در 

این دیدار بودند.

وزیر ارشاد از »موزه سینما« بازدید کرد

علیرضا  آرا:

نقشم در »افرا« 
لج خیلی ها را 

درآورد
  متاسفانه از تئاتر دور مانده ام

بازیگر سریال »افرا« درباره کوتاهی نقشش در 
سریال بهرنگ توفیقی معتقد است: اساسا نقش 
کوتاه در سریال های او ) بهرنگ توفیقی( معنا ندارد و 
همه نقش ها تاثیرگذارند؛ چراکه در تمام کارهایش 
نقش ها را به سرانجامی درست هدایت می کند. 
علیرضا آرا درباره ایفای نقشش در سریال در حال 
پخش شبکه یک سیما، توضیح داد: نقش دکتر 
حامد مجد در این مجموعه نقش کوتاهی است، 
منتهی برای من در انتخاب کاراکترها، طول نقش 
چندان مهم نیست؛ بلکه خود کاراکتر و پیش برنده 
بودنش است که اهمیت دارد. این کاراکتر در قصه 
سریال در عین حال که کوتاه است اما در روند 
حرکت کاراکترهای اصلی تاثیر بسزایی دارد و فکر 
می کنم نقش مهمی  است. من سعی کردم در همان 
فرصت کوتاهی که داشتم به گونه ای نقشم را بازی 
کنم که موفقیت آمیز باشد. وی ادامه داد: بازخوردی 
که از نقشم داشتم خوشبختانه خوب بوده و ظاهرا 
موردپسند مخاطب قرار گرفته است؛ بنابراین از 
این بابت خیلی خوشحالم و قطعا از حضورم در این 
مجموعه راضی ام. قبل از »افرا«، در سریال هایی 
چون »زیرپای مادر« و »پشت بام تهران« تجربه 
همکاری با بهرنگ توفیقی را داشتم و می دانم که در 
کارهایش نقش کوتاه معنا ندارد؛ چراکه همه نقش ها 

با سرانجامی  که دارند، مهم و تاثیرگذار هستند.
 دکتر »افرا« صریح است

این بازیگر سینما، تئاتر و تلویزیون درباره اینکه 
به نظر می رسد درطراحی کاراکتر دکتر مجد )بازرس 
پزشکی قانونی( جسارت زیادی به خرج داده شده، 
خودسانسوری بی مورد نشده و چندان نگرانی 
از بروز واکنش های احتمالی منفی میان جامعه 
پزشکی وجود نداشته و خیلی صریح به این کاراکتر 
پرداخت شده است؛ آیا این موضوع حساسیت هایی 
در بازی شما ایجاد کرد؟ توضیحاتی را ارائه کرد. 
آرا گفت: درواقع اگر حساسیتی مطرح باشد اول از 
همه از جانب خودم بوده؛ چراکه من برای تک تک 
نقش هایم حساسم و برایم مهم است که کارهایم 
شبیه به هم نباشند و متناسب با کاراکتر ظاهر شوم و 
بتوانم به درستی نقشم را بازی کنم. درواقع در »افرا« 
هم این اتفاق افتاد و با توجه به اینکه این کاراکتر 
یک پزشک و بازرس پزشکی قانونی است،  خیلی 
سعی شد صریح باشد. به دلیل اینکه این شخصیت ها 
بسیار قانون مدار هستند و من فکر می کنم جامعه 
پزشکی و همه مخاطبان با دیدن این کاراکتر متوجه 
می شوند که دکتر مجد با هیچکس تعارف ندارد و 
آنچه برایش در اولویت قرار دارد، حقیقت و قانون 
است. بازیگر »افرا« ادامه داد: پس با توجه به این 
موضوع اگر قرار است من با نقشم بدون هیچ تعارفی 
قانون را پیاده کنم، باید یک جسارت و صداقتی در 
شخصیتم بگنجانم که طبیعتا ممکن است مخاطب 
در جاهایی با کاراکترهای اصلی همذات پنداری 

کرده و حالا در مقابله با دکتر مجد دلش می خواهد 
اتفاقات احساسی دیگری در داستان رخ بدهد و 
ممکن است مخاطب از این کاراکتر برنجد، ولی در 
هر صورت با توجه به بازخورهایی که داشتم دیدم 
مخاطب کم کم این کاراکتر را درک کرده است. آرا 
سپس درباره اینکه روایت در سریال »افرا«  مدام 
قضاوت تماشاگران را درباره کاراکترها و همچنین 
خود قصه میان شخصیت ها را تغییر می دهد، فکر 
می کنید این تغییر در مورد نقش شما با توجه حضور 
کوتاهتان در کار اتفاق افتاد؟ بیان کرد: بله؛ تماشاگر 
مدام با تماشای هر قسمت از سریال که پیش 
می رود کاراکترها را قضاوت می کند و این اتفاق 
طبیعی است، به دلیل اینکه هنوز به کل داستان 
مشرف نشده ایم. از سویی دیگر وقتی مخاطب با 
کاراکترهای اصلی همذات پنداری می کند و برایش 
جذاب می شوند، احساساتش غلبه می کند و دلش 
می خواهد کاراکتر موردنظرش در مسیر مثبت 
قرار بگیرد و اگر در این راه کاراکتر دیگری اخلال 
ایجاد کند، سریعا مورد قضاوت قرار می گیرد. در 
مورد کاراکتر دکتر مجد هم این اتفاق افتاد. این 
کاراکتر در سکانس های اول که با کاراکتر مهتاب 
)میناوحید( وارد چالش هایی شد، طبیعتا مخاطب 
دلش می خواست مهتاب از چالش ها راحت بیرون 
دربیاید اما پیله های دکتر مجد باعث شد مشکلاتی 
ایجاد شود که مخاطب از نقش من خوشش نیاید 
ولی وقتی مشخص می شود این شخصیت به وظیفه 
قانونی اش عمل می کند و کینه ای در کار نیست، 
کم کم نقش مرا پذیرفتند. در مجموع خیلی ها 
شخصیت مرا در کار دوست نداشتند و می گفتند 
لج ما را درآوردی، ولی به هرحال هرچه قصه پیش 

می رود قضاوت تماشاگر هم تغییر می کند.
 برایم نقش مهم است 

وی در ادامه درباره رقابت تلویزیون و شبکه 
نمایش خانگی و اینکه هنرمندان این روزها بیشتر 
به سمت شبکه نمایش خانگی کشیده شده اند، بیان 
کرد: من خودم خیلی قائل به این رقابت نیستم اما 
آنچه که اتفاق افتاده، این طور نشان می دهد. بله 
یک رقابت پنهان و آشکاری میان تلویزیون و شبکه 
نمایش خانگی شکل گرفته و طبیعی است وقتی ما 
در تلویزیون کار می کنیم، ضوابط و شرایط خاص 
خودش را دارد و شاید آن طرف، قوانین و مشخصات 
کمی  فرق داشته باشد و خود همین تفاوت کارکردن 
در تلویزیون و شبکه نمایش خانگی باعث می شود 
در نوع قصه ها، پوشش، انتخاب لوکیشن و حتی 
موضوع سریال تفاوت هایی ایجاد شود که خود این 
موضوع موجب رقابت می شود. بازیگر سریال های 
»زمین گرم«، »ازسرنوشت«، »دوپینگ«، »زیرپای 
مادر« و »پشت بام تهران« گفت: برای من به عنوان 
یک بازیگر، مدیوم خیلی فرقی ندارد و هرجا احساس 
کنم نقش خوبی وجود دارد حتما قبول می کنم، ولی 

طبیعی است سریال های شبکه نمایش خانگی فضای 
بازتری دارند و سختگیری های کمتری در آنها حاکم 
است، همچنین به لحاظ مالی نیز اوضاع دستمزدها 
بهتر است ولی در مجموع آنچه برای خود من مهم 
است، نقش و کارگردان و گروه کاری است. امیدوارم 
چه در تلویزیون و چه در شبکه نمایش خانگی 
شرایط، هم به نفع بازیگران و عوامل باشد و هم کارها 

مورد قبول مخاطبان قرار بگیرد.
 لازمه ساخت سریال های ماندگار

آرا در ادامه در پاسخ به اینکه لازمه ساخت 
سریال های ماندگار در تلویزیون چیست و چرا 
سریال های حال حاضر کمتر از این ویژگی بهره 
می برند؟ خاطرنشان کرد: در این زمینه عوامل 
بسیاری دخیل هستند که باعث می شود یک سریال 
ماندگار بشود یا نشود. به نظرم اول از همه لازمه یک 
کار ماندگاری که هم در زمان پخشش موردتوجه 
قرار بگیرد و هم تاریخ مصرف نداشته باشد، 
جهان شمول بودن و تحقیق و بررسی که روی است. 
تاریخ مصرف نیز از دیگر عوامل دلیل ماندگاری یک 
سریال است که باید به آن توجه شود و با نگاه به آینده 
کارها ساخته شوند نه اینکه کوتاه مدت را در نظر 
بگیریم. نکته دیگر در این زمینه این است که پایه 
و اساس یک سریال ماندگار درست گذاشته شود. 
به نظرم با بودجه کم، سختگیری و تنگ نظری و بدون 
برنامه ریزی نمی توان سریال ماندگار ساخت. اگر 
تمام این شرایط مهیا باشد من فکر می کنم همکاران 
هنرمندم تمام تلاششان را می کنند تا به درستی کار 
کنند و طبیعتا هیچکس دلش نمی خواهد سریال بد 
بسازد. وی یادآور شد: ما دهه های قبل سریال هایی 
داشتیم که هنوز هم از تماشای آنها لذت می بریم و 
از دیدن سکانس به سکانس شان سرگرم می شویم. 
سریال های مرحوم علی حاتمی، امرا... احمدجو 
و آثاری چون »روزی روزگاری«، »هزاردستان«، 
»ابن سینا« و... که واقعا ماندگارند و واقعا زمان و 
بودجه برایشان صرف شد، به همین دلیل توانستند 
ناب شوند. اگر الان هم چنین شرایطی فراهم شود 
فکر می کنم می شود سریال های ماندگاری تولید 
کرد. آرا در پایان درباره کارهای جدیدش در زمینه 
تئاتر و تلویزیون اعلام کرد: متاسفانه به دلیل شرایط 
کرونایی ۲ سالی است که چه در حوزه کارگردانی و 
چه بازیگری، از تئاتر دور مانده ام، امیدوارم هرچه 
سریعتر شرایط به گونه ای شود که این حوزه دوباره 
زنده شود و ماهم بتوانیم کار کنیم. در تلویزیون 
هم برای بازی در سریالی جدید صحبت هایی شده 
که فکر می کنم اواسط مهرماه کار کلید بخورد که 
ان شاءا... خبرهایش بعداز قطعی شدن اعلام خواهد 
شد. همچنین بازی در سریال »خودخواسته« 
به کارگردانی علیرضا بذرافشان را به تازگی به 
پایان رساندم که یک کار کمدی است و به زودی از 

تلویزیون پخش خواهد شد.


